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 آیت الله 
هاشمی رفسنجانی: بسیج 

پایه ی امنیت کشور است
آیت الله هاشــمی رفســنجانی، صبح امــروز در دیدار 
پزشکان و مسئولان عضو طرح یکصد مطب همکار 
بیماران دیابتی، مشارکت در حل مشکلات واقعی مردم 
را برای هر انســانی شیرین دانست و با اشاره به اجرای 
این طرح، گفت: خدمتی ماندگار را با هزینه ی کم در 
جامعه فراگیر می کند. رئیس مجمع تشخیص مصلحت 
نظام، با بیان اهداف تأسیس بنیاد بیماری های خاص 
در کشــور، ترحم مردم نسبت به درد هم نوعان را مایه 
مباهــات و فخر خداوند به خلقت انســان دانســت و 
گفــت: یکی از راه هــای جذب عنایــت خداوند برای 
انسان ها، توجه به نیازمندان، آن هم بیماران است که 
می دانیم علاوه بر درد بیماران، هزینه های خانواده ها 

هم سنگین است.
هاشــمی رفســنجانی، هماهنگی وزارت بهداشت، 
درمان و آموزش پزشــکی با بنیاد بیماری های خاص 
را برای سیســتم درمانی کشور و کم کردن مشکلات 
مردم بســیار مهم و مؤثر دانست و گفت: باید به حکم 
وظایف حکومتی و وظیفه انســانی برای پیشگیری و 
درمان بیماری های خــاص و همه بیماری ها تلاش 
کنیم. وی، پیشــگیری را بسیار مهم دانست و گفت: 
آموزش ها از ضرورت هاست و نهادینه کردن فرهنگ 

توجه به هم نوعان، زیبنده ایرانیان و مسلمانان است.
رئیــس مجمع تشــخیص مصلحت نظــام، در ادامه 
سخنان خویش با ابراز تأسف از وضعیت بیماری آیت الله 
موسوی اردبیلی به عیادتشان از ایشان در بیمارستان و 
گزارش پزشکان، اشاره کرد و گفت: ایشان شخصیتی 
خدوم برای ایران، اســلام و انقلاب است که از جوانی 
تا امروز در راه اعتلای کشور همواره تلاش کرده است. 
هاشمی رفسنجانی، همچنین به راه پیمایی میلیونی 
شیعیان در اربعین حسینی اشاره کرد و گفت: همدلی 
میلیونی مردم با اســرای عاشــورا و حضور در کربلا، 
برخاســته از یک عشق مقدس است که سال به سال 
نیز این عشق و ارادت افزونتر می شود. وی به مناسبت 
هفته بســیج، آینده نگری امام راحل را برای تأســیس 
بســیج، آن هم در سال 58 که هنوز جنگ عراق علیه 
ایران شروع نشده بود، ستود و گفت: حماسه عقلانی 
بسیج در 8 سال دفاع مقدس چنان بود که شرق و غرب 
و ارتجــاع را همراه با بعثی ها به بهت فرو برد که  پس از 
پیروزی نظامی، در سازمان ملل حکم به پیروزی سیاسی 
ایران دادند. رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام، 
بزرگترین امتیاز بسیج را مردمی بودن و همراهی آن با 
همه ی آحاد جامعه دانست و گفت: خداوند از کسانی که 
بخواهند از بسیج برای اهداف جناحی خود سوءاستفاده 
کنند، نمی گذرد. هاشمی رفسنجانی، با تبریک هفته ی 
بسیج به همه بسیجیان کشور گفت: به اعتراف دوست 
و دشمن آن چه که انقلاب اسلامی را از کوران اتفاقات 
شوم مانند شورش ها، ترورها، تجزیه طلبی ها و مهمتر 
از همه جنگ عبور داد و پیروز کرد، بسیج مردمی بود و 

امروز هم بسیج پایه ی امنیت کشور است.

هیچ شرکت سانتریفیوژسازی را تعطیل نکرده ایم
بررسی همه محدودیت ها و پیشرفت های هسته ای ایران پس از برجام در گفت و گو با بهروز  کمالوندی

بهروز کمالوندی، سخنگوی سازمان انرژی اتمی و معاونت امور بین الملل و روابط راهبردی این سازمان با حضور در سایت »تابناک« گفت و گوی مشروحی را پیرامون شرایط این سازمان، همه محدودیت 
ها و پیشرفت های هسته ای ایران پس از برجام انجام داد. آنچه در ادامه می خوانید، مشروح گفت و گوی کمالوندی با خبرنگار »تابناک« است:

بــا توجه بــه ارائه گزارش اخیــر مجلس دربــاره برجام، می 
خواستم جنابعالی آخرین دستاوردهای فنی برجام و خسارت 
هایی که هرچند به صورت موقتی برای ما ایجاد کرده اســت 

را تشریح بفرمائید؟
یکی از مهمترین محاسن برجام این است که فضای بین المللی را برای ما باز 
کرده اســت و باعث شده رفت و آمدهای ما با ســایر کشورها به سهولت انجام 
شود. یکی دیگر از حسن های برجام این است که یک برنامه مشخص و مدون 
را تا 10 – 15 ســال آینده برای ســازمان انرژی اتمی مشخص کرده و هرکسی 
مســئولیت اداره سازمان انرژی اتمی را بر عهده بگیرد، دارای یک چارچوب و 
برنامه مشــخص اســت که باید طبق آن عمل کند. البته در زمان عقد قرارداد 
برجام ما حواس مان بود که به نحوی کار را پیش ببریم که در نهایت ما را به سمت 
غنی سازی صنعتی سوق دهد و اگر درست بررسی شود و سیاسی برخورد نشود، 
برنامه خوبی برای سازمان ترسیم شده و اینکه شما پرسیدید "وضعیت سازمان 
انرژی اتمی چطور است" می خواهم بگویم در یک چارچوب و برنامه خوبی قرار 
گرفته ایم که اگر در همین راستا کار پیش برود، ما را به جای خوبی می رساند.

یعنی ما می توانیم امیدوار باشــیم که در 10 یا 15 ســال آینده 
ماشین های غنی سازی جدیدتری داشته و از طرفی در زمره 
کشــورهایی قرار بگیریم که دارای انرژی هسته ای صنعتی 

هستند و بدون محدودیت از ان بهره می برند؟
آنچه می توانم بگویم این است که ما طی برنامه 15 سال آینده کف یک انرژی 
هســته ای صنعتی را خواهیم داشــت. این را از گزارش های فنی که تاکنون 
دریافــت کرده ایم، می گویم. اگر برجام هم نبود، خیلی تفاوتی با این شــرایط 
نداشــت و ما تقریبا طی همین مدت به کفت صنعتی می رســیدیم. البته کفی 
که ما در نظر داریم بالاتر از 190 هزار "ســو" اســت. ممکن بود در نبود برجام 
ما به جای 15 ســال طی 10 یا 12 ســال به این کف می رســیدیم، اما به شرط 
اینکه فضا برای این کار مهیا می شــد. ببنید مهیا کردن فضا فقط فنی نیست. 
شــما وقتی بر اساس تصمیمات و ملاحظات سیاسی سینگال هایی به بیرون 
می فرستید، تصمیم می گیرید به جای رفع مشکلات ماشین ها و به کارگیری 
ماشین های جدید، همان ماشین غنی سازی را با وجود اشکالات زیاد در سطح 
وسیعی تکثیر می کنید، در واقع این کار فنی نیست. مقداری از این کار سیاسی 
اســت؛ یعنی شــما به طرف مقابل می خواهی بگویی "من می توانم ده ها هزار 
ماشــین داشته باشم". هر کشوری بخواهد در حوزه غنی سازی وارد شود، این 
حوزه ممنوعه است و کشــورهای قدرتمند دنیا اجازه آن را نمی دهند کشوری 
وارد آن بشود. حوزه هسته ای یک حوزه باز است که همه می توانند در آن وارد 

بشوند، اما این حوزه باز یکسری نقاط ممنوعه ای دارد که مانند قانون نانوشته 
اســت و ما در مورد آن دســتورالعمل قانونی و خاصی نداریم، ولی خوب قدرت 
های بزرگ اجازه نمی دهند بنا به هر دلیلی کشورهای دیگر وارد این حوزه شود.

بــا توجه بــه محدودیت هایی که پس از برجــام پذیرفتیم و با 
توجه به اتفاقاتی که در ســایت هایی مثل نطنز افتاد، زنجیره 
تامینی که در این سال ها شکل گرفته بود، تقریبا از بین رفت. 
به علاوه زمزمه هایی شنیده می شود که بناست برخی شرکت 
ها جمع شود که در این بین از جمع شدن ساختار پژوهشگاه 
انرژی اتمی هم نام برده می شــود. این فکت ها کمی نگران 
کننده است، به خصوص که هزینه کمی برای به دست آوردن 

این تکنولوژی ندادیم؟
هیچ جایی در سازمان نبوده و یا مثلا شرکتی وجود داشته باشد که کار سانتریفیوژ 
سازی انجام دهد و بعدا تعطیل شده باشد. آنهایی هم که خارج از سازمان بوده 
اند، اینطور نبوده که تنها قطعه برای سازمان انرزی اتمی بسازند و کار دیگری 

نداشته باشند.
ببینید فعالیتی که عرض شد گاها با عنوان دستگاه های قالب 
ریزی و صنایع جانبی است. می گویند سخت ترین ضربه به 
یک صنعت وقتی وارد می شــود که زنجیره تامین مورد هدف 
قرار گیرد، الان به نظر می رســد این آسیب به صنعت هسته 
ای وارد شده، شما چطور در کنار این امر مژده صنعتی شدن 

می دهید؟
توجه کنید که روش قبلی اصلا نتیجه نمی داد. شما صحبت از روتور آلومینیومی 
می کنید، ولی دوره این نوع ماشــین ها یا این آلیاژ تمام شده است. در جلساتی 
بوده که دوستانی از روند کار اطلاعی نداشته اند یا به هر دلیلی اصرار داشتند از 
این روتور به صورت انبوه استفاده شود. اما نمی توانستیم این راه را ادامه دهیم، 
اســتدلالش هم این بود که تولید این نوع ماشین ها به مصلحت نیست. زمانی 
که به تولید انبوه ماشین های آلومنیومی فکر می کردیم، برجام منعقد نشده بود 
و ما محددودیت های زیادی داشتیم. شاید عده ای درباره ماشین های IR1 و 
IR2 بگویند در جمع آوری آنها عجله شد و به همین دلیل برخی از آنها هم دچار 
صدمه شدند، در حالی که اینگونه نیست. اتفاقا این کار خیلی با حساب و کتاب 
انجام شــد، اما آن ماشین ها اشکال ذاتی داشت. اشکال ذاتی آن است وقتی 
می خواهید آنرا خاموش کنید مثل فرفره ای هست که می چرخد با یک سرعتی 
ولی وقتی دورش را کم کنید از توازن بیرون می آید به بدنه می خورد و می شکند. 
یعنی این ماشین مانند ماشینی است که باید تمام 24 ساعت روشن باشد، و اگر 

آن را خاموش کنید، مثلا صدمه می بیند. پس این عیب ذاتی و بزرگی است.
آقای دکتر امکان دارد اشاره بفرمائید قبلا توان تولید سوخت 
ما چقدر بوده و الان یعنی پس از برجام با توجه به جمع آوری 

برخی ماشین های غنی سازی به چه میزان رسیده است؟
اصلا شما فرض کنید برجامی در کار نیست. کل سانتریفیوژ های ما 19 هزار 
بوده که 10 هزار تای آن کار نمی کند. )به برخی سانتریفیوژها به دلایل سیاسی 
و برخی به دلیل فنی اصلا گاز تزریق نمی شد.( از طرفی ظرفیت نصب ماشین 
ما در نطنز 50 هزار سانتریفیوژ بیشتر نیست. فرض کنید یک نطنز دیگر با صدها 
میلیاردها تومان هزینه ایجاد کنیم. خب این ظرفیت به 100 هزار تا می رســد 
که با ماشــین های فعلی حتی مصرف 6 ماهه نیروگاه بوشهر را هم پاسخ نمی 
دهد. با این روند هم، ما نمی توانیم به دنبال ســوخت برویم و از طرفی با ادامه 

این روند طرف مقابل می گوید این روند آخرش سوخت نیست.
سازمان انرژی اتمی بعد از برجام برای ساخت ماشین های 
جدید چه اقداماتی انجام داده است، یعنی می توان به داشتن 

بیش از 190 هزار سوء امیدوار بود؟
الان ما دو نوع ســانتریفیوژ داریم که نوع IR1 آن زیاد تولید کرده ایم. این نوع 
سانتریفیوژ زمانی معجزه می کرد، ولی الان پیشرفت زیادی حاصل شده و باید 
ان را کنار بگذاریم. بنابراین چه با برجام و چه بدون برجام اگر بخواهیم این نوع 
سانتریفیوژ را باز هم تولید کنیم، اشتباه است. برخی اطلاعات را نمی خواهیم 
بگوییم. لذا باید با دهان بسته حرف بزنیم. رهبری انقلاب آمدند گفتند در یک 
سال و نیم به صد هزار سو می رسیم. گزارشی به حضرت آقا دادیم که مطمئنا 
خیلــی کارها مــی توانیم بکنیم و البته کارهایی که مطمئن بودیم را به ایشــان 
گزارش دادیم. ظرفیتی در سازمان انرژی اتمی وجود دارد که درصورت ضرورت 
می توان بیشتر از 100 هزار سو هم تولید کرد. اگر رهبری نمی فرمودند، ما هم 

حرفی نمی زدیم. وارد جزئیات نمی شویم، اما ما کف را حفظ کردیم.
طبق آنچه جنابعالی اشــاره می کنید، ایران در 15 سال آینده 
کف بحث صنعتی یعنی 190 هزار سو را می تواند داشته باشد، 

چه مسیری برای تحقق آن است؟
ضرورتی ندارد خیلی مطالب را الان بگوئیم صرفا به این دلیل که برخی خوششان 
بیاید. آن چیزی که حقیقت اســت را عرض می کنم؛ چون باید حرفی بزنم که 
پشــتوانه دار باشــد. ایران در این فرایند 15 ســاله کف 190 هزار سو را خواهد 
داشت، اما ما به بالاتر از این فکر می کنیم، ولی در حقیقت اینها سناریو است؛ 
چون باید ببینیــم IR6 و IR8 جواب می دهد یا خیر؟ البته اگر بخواهیم فقط 

طرف را بترسانیم همین مقدار کافی است.

رئیس جمهور درگذشت مؤذن زاده اردبیلی را تسلیت گفت
رئیس جمهور در پیامی رحلت ســلیم مؤذن زاده اردبیلی را تســلیت گفت و از درگاه خداوند ســبحان برای او علو درجات و همجواری با ائمه اطهار )ع( و برای عموم بازماندگان صبر و اجر مسألت کرد. متن پیام حجت الاسلام والمسلمین 

حسن روحانی به این شرح است:
بسم الله الرحمن الرحیم

ا للّه و إِنّا إِلَیهِ رَاجِعُون، رحلت ذاکر نامدار اهل بیت عصمت و طهارت )ع( استاد سلیم مؤذن زاده اردبیلی، موجب تاثر و تألم فراوان شد. نوای دلنشین، صدای سوزناک و لحن پرصلابت آن مرحوم؛ همراه با آثار بدیع پدر بزرگوارش شیخ  انَّ
عبدالکریم و برادرگرانقدرش، مرحوم رحیم مؤذن زاده که از مؤذنان بزرگ ایران و جهان اسلام بودند؛ گنجینه ای فرهنگی و معنوی از ارادت به خاندان رسالت، به ویژه در مکتب مداحی خطه آذربایجان را ماندگار ساخته است. اینجانب 
ضایعه درگذشــت آن ذاکر ســلیم النفس را، به ملت مومن و قدرشــناس ایران، همه دوستداران خاندان مؤذن زاده و به خصوص مردم شــریف اردبیل و خانواده محترم آن مرحوم تسلیت می گویم و از درگاه خداوند سبحان برای آن فقید 

سعید علو درجات و همجواری با ائمه اطهار )ع( و برای عموم بازماندگان صبر و اجر مسألت دارم.

سیاسی
1395 مــاه  آذر   2 سه  شــنبه 

سوژه روز

دلیل اتفاقات رخ داده در روزهای پایان منتهی به اربعین در پشت مرز مهران چیست؟
سخنگوی کمیسیون فرهنگی مجلس با قدردانی از اقدامات وزیر کشور به عنوان رئیس ستاد اربعین برای اقدامات 
صــورت گرفته گفت: دلیل اتفاقات رخ داده در روزهای پایان منتهی به اربعین در پشــت مرز مهران چیســت؟ چرا 
رســیدگی دقیق نشد؟ چه اتفاقی در موضوع بیمه زائران می افتد و چرا پاسخگویی کم است؟ انشاالله وزیر کشور به 
صورت جدی از همین الان برای سال آینده رسیدگی لازم را انجام دهد. حجت الاسلام والمسلمین احد آزادی خواه 
در پایان جلسه علنی امروز )سه شنبه( مجلس در تذکری شفاهی با قدردانی از اقدامات وزیر کشور به عنوان رئیس 
ســتاد اربعیــن برای اقدامات صــورت گرفته در تذکری به وزیر راه، خواســتار توضیح درباره علت عدم رســیدگی به 

مشــکلات عدیده ساکنان مســکن مهر شد و گفت: ساکنان مسکن مهر در حالی ساکن منازلشان شدند که هیچ کدام از زیر ساخت های لازم در 
این مناطق مهیا نشــده، فرزندان آنها به ســن مدرسه رســیده اما وضعیت مراکز آموزشی به شدت ضعیف است و آنها با مشکلات دیگری همچون 
فضای ســبز و تردد مواجه هســتند لذا لازم است با جدیت و دلسوزی بیشتری رسیدگی شــود. وی همچنین با تاکید بر لزوم رسیدگی به مشکلات 
حاشــیه نشــینان شهری گفت: این قشــر ضعیف و مظلوم همواره در شکل گیری انقلاب و نگهداشت آن نقش داشــته اند اما امروز کمترین بهره 
را از امکانات و رفاهیات می برند که لازم اســت به وضعیت آنها رســیدگی شــود. نماینده ملایر با اشاره به مشکلات دانشکده فنی و حرفه ای ملایر 
در تذکری به وزیر علوم گفت: این دانشــکده با حدود ســه هزار نفر دانشجو تنها دو نفر عضو هیات علمی دارد،  آنها با مشکلات دیگری نیز مواجه 

هستند که لازم است رسیدگی های لازم صورت گیرد. 

پیگیری روز

طرح سوال ۲۸ نماینده از وزیر دادگستری درباره لغو سخنرانی مطهری
بیســت و هشــت نماینده مجلس شورای اسلامی از وزیر دادگســتری در مورد اقدام دادستان عمومی و انقلاب 

استان خراسان رضوی در لغو ســخنرانی علی مطهری طرح سوال کردند. 
در ســوال 28 نفر از نمایندگان خطاب به مصطفی پورمحمدی وزیر دادگســتری آمده است: »علت اقدام خلاف 
اصول قانون اساسی دادستان عمومی و انقلاب استان خراسان رضوی در لغو مراسم اربعین و سخنرانی جناب 
آقای دکتر علی مطهری نائب رئیس مجلس شــورای اسلامی چه بوده و قوه قضائیه چه تدبیری برای جلوگیری 

از اقدامات مشابه اتخاذ نموده است؟«
در شــرح این سوال آمده است: »چنان که مستحضرید ســخنرانی جناب آقای دکتر علی مطهری نائب رئیس مجلس شورای اسلامی در روز 
یکشــنبه )۳0 آبان( در مراســم اربعین حسینی در شهرستان مشهد بنا به دستور دادستان عمومی و انقلاب استان خراسان رضوی لغو گردید. 
نظر به اینکه مقامات سیاســی، اجرایی و امنیتی اســتان و شهرستان احتمال هرگونه تنش در مراســم را منتفی دانسته اند و با عنایت به اینکه 
دســتور صادره ناقض اصول مختلف قانون اساســی ناظر به حقوق و آزادی های اساســی، از جمله اصول 2، ۳ ، 9، 22، 2۷، 84 ، 86 و 156 
می باشــد علت اقدام مذکور چه می باشــد و قوه محترم قوه قضائیه چه برخوردی با مقام قضائی یاد شــده نموده و چه تدبیری برای جلوگیری 
از اقدامات مشــابه اندیشــیده است؟«  به گزارش ایســنا، طبق ماده 209 آئین نامه داخلی هیات رئیسه مجلس باید سوالات نمایندگان از وزرا 

را به کمیســیون تخصصی ذیربط ارجاع کند.


